
ПЕДАГОГИЧЕСКИЕ НАУКИ

НАУЧНОЕ ОБОЗРЕНИЕ № 1

141

тивным плаванием позволили успешно выполнить ряд частных задач, направленных на формирование профес-
сиональных компетенций у бакалавров физической культуры.
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The article presents the analysis of the Federal State Educational Standard of professional education, the 
contents of the basic educational programs in the subjects of professional cycle of professional training 050100.62 
Pedagogical education (professional educational profile Physical Education). The author defines main professionally 
important competences of the bachelors of physical education according to the aim of the basic educational program. 
The article also presents complex diagnostics directed on the defining the level of development of physical qualities 
(general physical fit), formedness of motorial skills of swimming training (special physical training). Defined students 
suffering from hydrophobia and defined its levels. Psychoemotional background of the bachelor students of Physical 
Education was analyzed for defining the level of anxiety and the level and type of aggressive reactions. The results of 
the research stipulated the necessity of realization of adapted organization and methodological measures directed on 
forming Bachelors’ of Physical Education professionally important competences at the classes of sport swimming. The 
researcher used the methodology of surmounting of hydrophobia in the conditions of swimming pool in combination 
with compulsory studying of sport ways of swimming through optimal developing of physical qualities, teaching the 
methodology of swimming training through individual passing of all the study stages regardless of the level of swimming 
training. These organization and methodological measures conducted in the process of study and training classes of 
sport swimming helped to solve successfully particular tasks directed on the forming of professional competences of 
the Bachelors of Physical Education.

СРАВНИТЕЛЬНО-СОПОСТАВИТЕЛЬНЫЙ АНАЛИЗ КАТЕГОРИИ ПАДЕЖА 
ИМЕН СУЩЕСТВИТЕЛЬНЫХ РУССКОГО И ОСЕТИНСКОГО ЯЗЫКОВ

Каргаева Т.А., Дзампаева Л.Г. 

ФГБОУ ВПО «Северо-Осетинский государственный университет им. К.Л. Хетагурова», Владикавказ, 
Россия, (362025, РСО-Алания, г. Владикавказ, ул. Ватутина, 46), е-mail: t.a.kargaeva@mail.ru

В статье произведен сравнительно-сопоставительный анализ категории падежа имен существительных 
русского и осетинского языков. Сопоставительное изучение языков – проблема актуальная, однако не новая. 
Она давно привлекает внимание как ученых-лингвистов, так и методистов. Достаточно сказать, что различные 
аспекты этой проблемы нашли свое научное освещение уже в начале XX века в трудах И.А. Бодуэна де Куртенэ, 
а также Е.Д. Поливанова. Данные труды содержали ценный сопоставительный материал, глубоко освещающий 
лингвистические аспекты проблемы, но вместе с тем объективно вне поля рассмотрения ученых остались ме-
тодические вопросы сопоставительного изучения языков, играющие важную роль в обучении русскому языку 
учащихся национальной школы. Важным условием овладения русским языком является использование родно-
го языка учащихся. В настоящее время большое значение в учебном процессе придается сопоставительному 
типологическому изучению систем родного и русского языков. Многочисленные исследования у нас и за ру-
бежом показывают, что практическое усвоение второго языка (в данном случае – русского) и общение на двух 
языках не тормозит развитие личности, а наоборот, создает для нее благоприятные возможности. Носители 
обоих языков практически используют их в разных сферах деятельности.
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In this article has been carried out comparative analysis of the case categories of the Noun  in the Russian and 
Ossetian languages. The comparative linguistic research is a topical problem though not a new one. It has attracted 
attention of both linguists and methodologists long before. Suffice it to say that various aspects of this found their 
scientific realization in the works of I.A.Baudouin de Courteney as well as E.D.Polivanov at the beginning of the XX 
century. The mentioned works comprised valuable comparative material giving deep linguistic insight into the problem, 
however leaving out of their field of research the methodological aspects of the comparative study of the languages 
which in its turn plays a very important role in teaching the Russian language to the pupils of the national(non-Russian) 
schools. The important condition of the learning of Russian is using their native language by the pupils. Nowadays 
great attention in the teaching process is paid to the comparative typological study of the mother tongue and the Russian 



142

SCIENTIFIC REVIEW № 1

PEDAGOGICAL SCIENCE

language. Numerous studies both in our country and abroad show that the practical learning of the second language 
(and in this case it is Russian) and communication in two languages doesn’t hinder the development of the individuality 
but on the contrary creates favorable opportunities. Native speakers of both languages practically use them in different 
spheres of their activities.
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В данной статье проведен анализ деятельности земских учреждений в сфере развития образования, в том 
числе и профессиональной во второй половине XIX века в России, анализируются, в свете современных иссле-
дований, основные тенденции, рассматривается роль государственной политики в сфере открытия и поддержки 
профессиональных учебных заведений, исследуется сущность и содержание обучения в профессиональных 
учебных заведениях разного уровня. Немаловажное значение уделялось становлению профессионального об-
разования. Поэтому одной из первых задач земства стала организация подготовки учителей, привлекало зем-
ство к педагогическому процессу и женщин, организуя для них учительские курсы. В статье также рассматри-
вается роль государственной политики в управлении процессом реорганизации образования, рекомендации и 
законотворческая практика в этой сфере.
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This article analyzes the activity of local institutions in the field of education, including professional education in 
the second half of the XIX century in Russia, the key trends are analyzed in the light of recent research,  the role of the 
government policy in the field of opening and support of professional educational institutions is examined, the nature 
and content of training in vocational schools at  various levels is studied. A lot of attention was paid to the formation 
of professional education. Due to this reason one of the main tasks of zemstvo was to organize training for teachers. 
Zemstvo was also interested in attractracting women to the process of training, arranging for them special teachers 
courses. The role of the state policy in the field of management of reorganization education process, recommendations 
and legislation practice are considered in this article.
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В данной статье проведен анализ состояния образования  и просвещения в Нижегородской губернии в 
конце XIX – начале XX века, специфики его становления и  развития, роли в этом процессе нижегородского 
купечества и известных предпринимателей-меценатов. Далеко не все виды образования получали активную 
поддержку властей. Губернская администрация имела попечение преимущественно о начальном, классиче-
ском и реальном (в том числе техническом) образовании. Именно в учебных заведениях этого профиля – на-
родных училищах, гимназиях и реальных училищах, в первую очередь, создавались попечительские комите-
ты. В сфере народного образования благотворительность была заметным явлением, во многом определявшим 
особенности развития образования и просвещения в дореволюционной России в целом и в Нижегородской 
губернии в частности.


